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V oldria dividir la meua intervenció en
dues parts. En la primera, intentaré
explicar qué és la comarcalització dels

arxius municipals i, més concretament, la que
venim fent a la Safor des de fa anys i que ara ja
s’ha escampat per les comarques centrals valen-
cianes. En la segona, intentaré reflexionar al vol-
tant de les conseqüències que l’aplicació d’a-
quest projecte ha provocat i provocarà en la polí-
tica arxivística del territori valencià a tots els
nivells: institucional, territorial, professional i
tecnològic.

He d’advertir, abans de res, que només voldria
c o n t a r-vos una experiència que, amb inde-
pendència i a pesar de tot, hem fet i volem seguir
fent a casa nostra i que si li aprofita a algú m’a-
legrarà. És cert que, segons deia Fuster, a les
persones no ens han donat la facultat de parlar
per explicar-nos, sinó per justificar-nos i d’això
potser que es tracte finalment, de justificar i
defensar una política arxivística per a un territo-
ri que tenim contrastada i funciona amb dignitat
segons els pressupostos de què disposa. I d’a-

questa justificació, qui tinga que traure conse-
qüències polítiques, administratives o culturals,
que les traga, i qui tinga el poder de decidir, que
l’use com millor sàpia i convinga. Al meu criteri,
no ha hagut fins ara al País Valencià, una políti-
ca autonòmica ajustada a les necessitats dels
seus arxius municipals. Disculpeu-me la sinceri-
tat, però la Conselleria de Cultura ha viscut
durant molts anys d’esquena als arxius dels
pobles, amb pocs diners i menys idees encara,
amb criteris arcaics, lents i estèrils. Per això
m’alegra tant  constatar d’ençà un any, els pri-
mers senyals de canvis i reflexions, ja era hora!

El segon advertiment és que el nostre projecte
saforenc, exportat ja a altres tres comarques
més, tampoc s’ha de prendre com cap evangeli o
manual. Fa temps que està comarcalitzant-se en
altres països i autonomies i nosaltres, a la Safor,
no hem inventat res de l’altre món. Però sí volem
reivindicar l’atreviment que hem tingut, no
exempt d’esforç, en bastir unes formes i unes fór-
mules a la nostra mida, a la mida dels valen-
cians, que responen als nostres interessos i que
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s’ajusten a les exigències de la nostra gent. Que
funciona, vaja. I que funciona a pesar de les
grans administracions, que no estan sabent
quina posició prendre davant un projecte vàlid
en el plantejament, però inoportú políticament.
Aquesta és la diferència que ens separa de les
altres dues administracions que m’acompanyen
aquesta nit: mentre els seus vehicles -les diputa-
cions- són poderosos i potents, el nostre és 
terriblement voluntari i pobre.
Bé, i dit açò, qué vol dir o qué és comarcalitzar
arxius municipals des de la Safor? Senzillament
vol dir donar solucions i respostes ajustades a la
realitat arxivística dels pobles de la comarca.
Sabeu i sap tothom, que els municipis menuts,
els pobles, no podran mai en solitari resoldre un
problema que tenen igual que els grans però en
menor escala. No el poden evitar, l’arxiu. És con-
substancial a l’activitat política i administrativa
municipal. D’ací la frustració teòrica que hau-
rien de tindre davant un repte per al qual no
tenen ni diners ni mitjans suficients per superar.
No poden tindre arxivers. Nosaltres, des de
Gandia, capital de la Safor, ens hi vam solidarit-
zar. Resolt mínimament el nostre sistema arxi-
vístic local, vam considerar just pensar fórmules
de col.laboració i vam recurrir a la solució que
en altres territoris començava a aplicar-se més
bé o més malament: la comarcalització. Vam
assumir en definitiva el problema obligats també
per la coherència del paper d’administració cen-
tral comarcal que té la ciutat, sobretot perquè no
hi havia ningú més disposta a fer-ho, contrària-
ment al que passava a les Diputacions de Sevilla
o Barcelona, com he dit adés. Ací, almenys a la
meua “província” el paper de la diputació en els
arxius i bibliotques és per a posar-se a plorar. No
he vist mai una administació, maternal podriem
dir, que tot i l’eslógan de “ajuntament d’ajunta-
ments” tinga en tant poca consideració aquesta
matèria dels seus fills i en siga tan “irresponsa-
ble”. A la Safor, doncs, i gràcies a la mancomu-
nitat de municipis vam posar en marxa la possi-
bilitat de fer arribar un arxiver a cada poble dels
que no en tenia, uns arxivers, per tant, itinerants. 

Amb tots els preparatius enllestits -estudis pre-
vis, metodologia, eines, personal…- comença-
rien els treballs als municipis: neteja, ordenació,
classificació i catalogació dels locals i dels docu-
ments mitjançant el propi ordinador portàtil que,
al final de cada sessió vessaria la informació a
l’ordinador de consulta del municipi i, mensual-

ment, al central comarcal, mantenint sempre els
disquets de treball com a còpia de seguretat dià-
ria. El temps faria finalment que, posat al dia el
treball històricament ajornat, la tasca dels arxi-
vers es transformara en una simple tasca de man-
teniment de l’arxiu i incorporació de nous docu-
ments.

Però comarcalitzar no era sólament resoldre als
secretaris i als alcaldes les qüestions merament
tècniques, estaven desplegant-se dos procesos
paral.lels simultàniament. D’un costat, en cen-
tralitzar la informació a l’arxiu comarcal central,
els investigadors ja no se l’haurien de buscar ells
poble a poble desplaçan-se als municipis.
D’altre costat, els arxivers itinerants estaven
organitzant les sèries que catalogaven perquè
fóren microfilmades a l’arxiu central. En aquesta
tasca ens separàvem definitivament d’altres fór-
mules peninsulars de comarcalitzar, però també
de la incipient fórmula del servei d’arxius valen-
cians que trasllada en camions els documents a
València per catalogar-los i tornar-los als muni-
cipis, una fórmula al nostre entendre, quasi tan
equivocada com aquella anterior dels becaris
enviats als pobles però ara amb l’agreujant que
son els documents els qui viatgen.

Paral.lelament també, vam començar a microfil-
mar els fons dels grans arxius que tenien sec-
cions referides a la Safor com és el cas de l’AHN
dins la secció d’Osuna del ducat de Gandia, o del
senyoriu de Beniarjó dins de l’Arxiu dels Ducs
de Medinaceli. Però vam començar simultània-
ment a comprar arxius privats com era el cas del
marquesat de Jura Real i a digitalitzar altres
arxius familiars com els dels comtes de Rótova.
Finalment, començàrem a recuperar arxius  ins-
titucionals com el de l’antiga comandància de
marina situada al port de Gandia o públics com
l’arxiu d’imatges de la televisió comarcal de la
Safor etc. Voliem completar la visió necessària-
ment parcial del pas del temps de què disposem
als arxius locals i alhora, anar cosint llaços de
relació supramunicipal als pobles, uns pobles
tan predisposats a les baralles de campanar i als
enfrontaments territorials. D’aquesta manera i
encara que ens sobrepassava o que no érem
nosaltres la institució competent, sí que voliem
contribuir  a una millor vertebració territorial i
aproximació social entre aquells que compartei-
xen sense saber-ho tantíssimes coses.
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Hauria de passar ja al segon apartat del que us
he parlat al principi: quina incidència ha de tin-
dre tota aquesta iniciativa en el panorama arxi-
vístic valencià? O, si resumim molt, de què ser-
virà? Vosaltres sabéu  com estan els arxius
locals, també sabéu com està la professió i les
espectatives de futur que tenen els que s’hi volen
dedicar. Finalment sabéu quin és el marc admi-
nistratiu o els companys de viatge que tenen els
arxius als ajuntaments, és a dir, el seu pes espe-
cífic. I de tota aquesta acumulació de saber que
tenim, sempre hem extret a les reunions i con-
gressos on es debaten questa situació, la pitjor
imatge, la conclusió més desfavorable i el pano-
rama més negre o desolador.

Potser exagere, que les coses van millorant i que
caldria fer moltes excepcions, però de nosaltres,
els arxivers,  tothom –fins i tot nosaltres- admet
que tenim molt poc pes específic en la pròpia
administració de la qual formem part. Els com-
panys i companyes dels arxius locals ens consi-
derem uns professionals desballestats corporati-
vament, incapaços de juntar les escasses forces
que tenim ni que siga per impressionar  els
adversaris. Acceptem que no estem suficient-
ment valorats i, per tant, suficientment pagats
per a la tasca tant transcendent que fem. Tenim
escasses oportunitats de promoció i més escases
possibilitats de créixer i veure augmentar la
família. Els nous arxivers i arxiveres es formen
amb beques i contractes precaris per acabar can-
viant de vocació a la vista de les escassíssimes
oportunitats laborals que tenen. Pitjor encara, 
a molts de nosaltres sel’s apaga la il.lusió 
lentament, maldant per buscar la millor i més
p e rfecta classificació d’uns fons que ningú
demana i amb això perdem grans oportunitats
d’incorporar-nos a les polítiques municipals més
dinàmiques i més útils.

Per eixir d’aquesta boira crec que calen dues
coses: de primer –i ací rau el sentit inicial de la
comarcalització- hem de ser capaços de generar
projectes substanciosos d’indubtable justifica-
ció. Hem de fer “política” d’arxius. La comarca-
lització té doncs, una primera utilitat que pot
semblar inclús egoístament corporativista, la
d’assegurar un cert futur als joves companys
sense faena, a tots aquells becaris i contractats
temporals que queden penjats quan s’acaben els
pressuposts. Però hi ha un altre avantatge: la
comarcalització permetrà impulsar i desenrrot-
llar les noves tecnologies aplicades a l’arxivúis-
tica. A la Safor hem desplegat ja formes que
se’ns han quedat encorsetades. Estem passant
dels ordinadors portàtils al desplegament d’una
xarxa de connexió entre arxius a través d’internet
dotada de claus d’accés per a clients i vies segu-
res de transport de dades  entre els arxivers.

Qué estic volent dir, i acabaré, amb tot aquest
discurs? reclame dues atencions: la vostra, la
dels els companys i companyes que tenim molts
aspectes a revisar i resoldre en benefici general
de la professió i dels nous deixebles vocacionals.

L’altra atenció que vull reclamar i que m’ho per-
meten les autoritats presents, és precisament la
d’ells. Ells no sólament han de desitjar ajudar-
nos, sinó que ens han d’ajudar. Encara que això
signifique ajudar-se a ells mateixos també, o
pagar la mala consciència o aprofitar de re t ru c
a l t res oportunitats. No importarà. Estaran ajun-
dant al propi país i a la  societat que diuen serv i r.
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